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Úvod  

 

 

Fotografií roku – Czech Press Photo se stal snímek Romana Vondrouše z ČTK, který zachytil muže 
procházejícího dezinfekční bránou. Mezinárodní porota vybrala vítěze z více než pěti tisíc snímků od 
288 autorů.     

                                                                                                                   

 

 

Předseda poroty Joe Klamar: 

„Fotografie roku má zobrazovat nejdůležitější téma roku. Tou byla a stále je jednoznačně pandemie 
koronaviru. Asi každý očekával fotografii chodce s rouškou v prázdné Praze. Vítězný snímek však 
upozorňuje na současnou situaci trochu jinak a ve zkratce popisuje život, který nyní prožíváme. 
Účastník Národního průmyslového summitu 2020 konaného v Betlémské kapli prochází dezinfekční 
bránou. Výtvarně čistý obraz vyvolává pocity izolovanosti, únavy, rezignovanosti a obav. Klade 
otázky. Je toto norma? Součást nového běžného života? Jaká nás čeká budoucnost?“  
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Současnost – údaje od 1.1. do 31.12.2020 podle údajů ze zašovské  matriky: 

Narozeni:                           5 dětí 

Zemřelí:                              6 občanů        

Přistěhováni:                    22 osob 

Odstěhováni:                    14 osob 

Stav k  31.12.2020          529  obyvatel 

 

Zemřelí:  

22.2. ve věku 89 zemřela Anna Černochová, dlouholetá pracovnice Balíren ve Valašském Meziříčí – 
(pražírna kávy - později  Jacobs Suchard Dadák), s manželem vychovali syna a dceru.  „Babi, jak Ti 
můžeme všichni poděkovat? Už vím, zahraju Ti na cestu. Tvoje Jana“. 

28.2. ve věku 36 let zemřela tragicky Lucie Šuvadová, matka 3 dětí, do Veselé se přistěhovala ze Zašové,  
s manželem si v nedávné době  postavili rodinný domek. 

31.5. ve věku 73 let zemřel Václav Rudolf, rodák z Veselé se vyučil zedníkem a  pracoval v zemědělském 
družstvu v Zašové, podílel se i na stavbě „bytovek“ ve Veselé, s manželkou vychovali dvě dcery a syna, 
radost jim dělalo  7 vnoučat. Byl aktivním členem Sboru dobrovolných hasičů ve Veselé a k práci ve 
sboru vedl i své děti a  vnoučata. V posledním období byl velkou oporou své manželce, která vážně 
onemocněla.  

Strohá novinová zpráva z 6.11.: Tragicky skončila dopravní nehoda, která se stala na silnici za 
Valašským Meziříčím u firmy DEZA. Šestatřicetiletá řidička osobního automobilu zemřela, když na 
přehledném úseku  při jízdě ve směru na Hranice z doposud nezjištěných příčin přejela do protisměru a 
čelně se střetla s nákladním vozidlem. Radka Pavlicová, zůstaly po ní dvě malé děti, syn a dcerka.  

4.12. ve věku 85 let zemřela Anna Bechná, narodila se ve Veselé,   s manželem si zde postavili rodinný 
domek a vychovali dvě dcery. Oba pocházeli z muzikantské rodiny a věnovali se společně zpěvu 
v pěveckém sboru Veselan, svůj pracovní život spojila s Teslou Rožnov a společensky se angažovala ve 
spotřebním  družstvu Jednota. 

29.12. zemřela Bibiana Adámková, do Veselé se přistěhovala z Karviné, pracovala v Tesle Rožnov a 
později v VZOD Zašová. S manželem vychovali  dceru a dva syny,   její velkou zálibou bylo cestování 
letadlem k moři s vnoučaty. 
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Jubilanti: 

 

80 let: Jan Bechný, Marie Grossmannová, František Stodůlka, Marie Onderková  

85 let: Marie Matulová,  Irena Podzemná 

86 let:  ing. Zdeněk Palát, Jarmila Halaštová,  Františka Trusinová,  Antonie Šuláková 

87 let: Jitka Zejdová  

88 let: Josef Jurajda 

92 let:  Berta Porubová 

94 let:  Marie Idesová   

 

9.1. oslavili  60 let trvání manželství Marie a František Grossmannovi -  obnovili svůj manželský slib 
na Obecním úřadě v Zašové. Společně vychovali tři dcery a dnes se těší ze sedmi vnuků a osmi 
pravnuků.  
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Život v obci:  

Stavební činnost 

V letošním roce bude zpracován návrh dokumentu Program rozvoje obce. Před schválením dokumentu 
starosta zval na setkání u kulatého stolu 11.3. ke společnému určení priorit a dalších cílů, toto setkání 
však bylo z důvodu koronavirové infekce zrušeno s tím, že proběhne v jiném termínu.  

Rada obce na své listopadové schůzi schválila investiční záměr  „Bytový dům Veselá – sociální a 
dostupné byty,  zpracována projektová dokumentace k přestavbě veselské školy,  chystá se projektová 
dokumentace k rekonstrukci veselského mostu včetně chodníku a k cyklostezce „Obchvat Veselé“. 

V roce 2018 zahájená investiční  akce - Přístavba a rekonstrukce šaten TJ Veselá byla letos dokončena 
a předána.  

Hlavní budova šaten byla přestavěna podle současných požadavků k sportovnímu využití včetně 
přístavby sociálního zázemí. Nově byl vybudován zastřešený prostor pro diváky, provedena přestavba 
původního házenkářského hřiště na víceúčelové hřiště s novým povrchem,  rekonstrukce tenisových 
kurtů, vybudováno tréninkové hřiště, nové  osvětlení 
a oplocení celého sportovního areálu. Zhotovitelem je  
firma Commodum s.r.o. z Valašské Bystřice. Náklady 
na akci vyčísleny na 12,3 mil Kč,  vlastník TJ Veselá, z.s. 
ve spolupráci s Obcí Zašová požádal o investiční dotaci 
z podprogramu 133D 531 Podpora materiálně 
technické základny sportu   Ministerstva školství, 
mládeže a tělovýchovy Praha.  Investiční dotace byla 
přidělena ve výši 70% celkových nákladů (čerpáno 
8 544 840 Kč), na zbývající část nákladů byla 
poskytnuta dotace z rozpočtu Obce Zašová 
(4 010 000 Kč), z vlastních zdrojů čerpáno 20 269 Kč, 
celková hodnota díla = 12 575 109 Kč. 
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Kromě této velké investiční akce v areálu „Pod Smréčím“ tenisti pokračovali se stavbou studny – 
náklady z vlastních zdrojů činí 28 671 Kč.   

Lyžařský oddíl dokončil  stavbu obslužny  v dolní části vleku – celá stavba byla pořízená ve vlastní režii 
tj.  vlastních zdrojů v částce 136 978 Kč.  

Pod Zapadlým firma HaCase s.r.o. Zašová zakoupila pozemek s budovou stodoly a v areálu již 
vybudovaných rybníků a dříve Bažantovy pily se snaží  uvést znovu v život náhon bývalého mlýna – 
cennou historickou památku. 

Celý rok probíhaly v obci pozemkové úpravy – kontroverzní rušení starých cest,  scelování a vyměření  
pozemků. 

Údržbu komunikací v zimě zajišťuje VZOD Zašová. 

VZOD Zašová rozhodlo o zvýšení nejnižších podílů  na 30 tis. Kč, členové družstva si mohou zvolit mezi 
výplatou 100% stávajícího nebo doplatek do hodnoty 30 tis. Kč. 

Poplatky v obci: vodné 30 Kč za 1m3 odebrané vody z obecního vodovodu (stočné si vybírá a fakturuje 
VAK a.s. Vsetín), poplatek za psa  200 Kč (důchodci a lidé bydlící na pasekách 100 Kč).  

Roční náklady na likvidaci veškerých odpadů na jednoho občana přesáhly 960 Kč, při dosavadním 
poplatku 400 Kč zbývající část musela být hrazena z rozpočtu obce, proto rozhodnuto o navýšení 
poplatku na 500 Kč. Zároveň zaveden nový systém svozu tříděného odpadu – barevné pytle pro 
jednotlivé druhy odpadu s nalepeným  QR kódem (sadu nalepovacích QR kódů obdrží každá domácnost 
do své poštovní schránky) budou odváženy pracovníky obce 1x za 14 dní zároveň se svozem popelnic. 
QR kódy umožní evidenci k vyhodnocení třídění jednotlivých komodit.  

Směnou obecních pozemků s doplatkem 3 mil. Kč byl na Luhách zakoupen pozemek  od p. Davida 
Vachníka včetně ocelových kontejnerů, oplocení a vrtané studny. Pozemek bude využit především pro 
rozšíření kompostárny a sběrného dvora (přechodné uskladnění tříděného odpadu) a pro další 
technické potřeby obce. 

Z celkového komunálního odpadu tvoří asi 30% biologicky rozložitelný odpad, který končí v popelnicích 
a následně na skládce. Obec se rozhodla podpořit systém domácího kompostování tohoto odpadu, 
bude podána žádost o dotaci na pořízení zahradních kompostérů - každá domácnost si může za 
symbolickou cenu 200 Kč /ks objednat u obce dodání maximálně dvou kusů (kompostér má objem 
1400 l a jeho  hodnota je  4000 Kč).  Do kompostu jsou vhodné zbytky rostlin, plevel, listí, posekaná 
tráva, rozdrcené dřevo, piliny, kuchyňský odpad, zemina, trus a podestýlka drobných zvířat včetně 
exkrementů, sláma, popel, novinový papír, karton, hadry z přírodních tkanin. 

Z důvodu omezení spotřeby plastů a i k lepšímu vychutnání teplých nápojů při venkovních akcích obec 
zakoupila skleněné hrníčky s logem obce, tyto budou fungovat na principu vratné zálohy 60 Kč, která 
bude při odchodu z akce vrácena. 

Od 1.1. v platnosti nový ceník hřbitovních poplatků a nový řád pohřebiště ve Veselé. 

Krajský úřad Zlínského kraje schválil změnu názvu autobusové zastávky u požární zbrojnice – nově 
Veselá – střed.  

Schválený rozpočet obce na rok 2020: příjmy ve výši   102 639 tis. Kč,  výdaje ve výši 97 639 tis. Kč, 
financování  -5 000 tis.  Vykázaná skutečnost roku 2020:  příjmy 100 015 tis. Kč,  výdaje   79 110 tis. Kč. 
Stát vykompenzoval obcím daňové ztráty jednorázovým bonusem do rozpočtu obcí ve výši 1 250 Kč na 
jednoho obyvatele, obec Zašová inkasovala 3 803 750 Kč.  
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Zájmová, kulturní a sportovní činnost  

 

Sbor dobrovolných hasičů Veselá – ani v letošním „koronavirovém roce“ mladí hasiči nepřišli o svůj 
každoroční letní tábor -  od 25. července do 2. srpna opět v tábořišti u Sloupu v Moravském krasu. 
Letos ve znamení: Expedice 
Quinpan: „Velkolepý chrám 
Quinpan dlouhá léta čekal 
v jihoamerické džungli na své 
objevení, celkem pět výzkumných 
týmů se vydalo splnit náročný úkol 
a překonat řadu překážek, aby ten 
nejlepší otevřel truhlu s bájným 
mayským pokladem“. Děti čekalo 
osm dní plných her v přírodě, kdy 
bylo třeba vzájemně 
spolupracovat, ale také ukázat své 
vlastní schopnosti. Kromě herního 
programu  navštívili Punkevní 
jeskyně s plavbou v lodičkách a v 
horkých dnech nedaleké 
koupaliště. Letní tábor SDH Veselá 
byl spolufinancován Zlínským krajem, akci podpořilo i ministerstvo školství,  mládeže a tělovýchovy. 

 
Tělovýchovná jednota Veselá sdružuje již jen dva oddíly: oddíl tenisu a lyžařský oddíl. TJ Veselá z.s. 
bylo na návrh krajského svazu házené Rozhodnutím Exekutivy ČSH ze dne 16.12.2000 ukončeno 
členství v Českém svazu házené z důvodu neúčasti v soutěžích, nečinnosti oddílu a neplacení členských 
příspěvků. Tímto ukončil činnost oddíl házené, a tím pádem skončila i úspěšná éra tohoto sportu ve 
Veselé. Letos byla dokončena velká akce Rekonstrukce a modernizace areálu Pod Smréčím s využitím 
dotací z MŠMT a tenisté pokračovali ve stavbě vlastní studny. Lyžařský oddíl uvedl do provozu vloni 
zahájenou stavbu obslužny  ve spodní části lyžařského vleku a dokončil modernizaci zasněžování – obě 
akce financoval z vlastních zdrojů. S pomocí investiční dotace od Zlínského kraje v částce 120 000 Kč 
zakoupil sněžné dělo v hodnotě 307 500 Kč. Lyžaři pořídili dvě nové kamery snímající obě sjezdovky a 
telemetrickou stanici umístěnou přímo na sjezdovce pro přesně měření teploty, tlaku, rosného bodu a 
relativní vlhkosti – aktuální záběry i  meteorologická data je možné kdykoliv sledovat na jejich 
webových stránkách. Škoda, že nešlo podle požadavku režisérky Marty Gerlichové zasněžit svah nad 
Veselou při natáčení pohádky Největší dar – Veselá by byla v pohádce!  Nakonec tak na kopci v Podlesí 
točili promo materiály herci Bolek Polívka, Pavel Nový, Petr Čtvrtníček, Chantal Poullain aj.,  ale  i 
neherci: starosta Valašského Meziříčí Robert Stržínek či primář oční kliniky Pavel Stodůlka a kapelník 
Fleretu Zdeněk Hrachový. 

Občanské sdružení Ráj - v letošním roce  činnost byla omezena, s výjimkou letní společné Mše za rájisty 
a říjnové oslavy založení  spolku - posezení v Ráji, se členové  věnovali úpravám okolí prostranství v Ráji 
-  údržbě dřevěných soch, pořídili do parčíku novou lavičku, byly obnoveny nápisy a  nátěr pamětní 
desky u Lípy svobody na horním konci obce. Na jubilanty nezapomněli – i když osobní setkání byla po 
část roku omezena. 

I letos se Myslivecké sdružení Vichury a Honební společenství věnovali dětem z mateřské školy a 
uspořádali pro ně zajímavé setkání na myslivecké chatě. 



7 
 

Veselští včelaři patří mezi 1460 včelařů ve vsetínském okrese obhospodařujících 13 354  včelstev  - 
nejvíce  ve zlínském kraji. Obor 
včelařství je možné studovat na vysoké 
škole v Uherském Hradišti. Včelařství 
se stalo módním trendem, stále více 
lidí se snaží přiblížit k přírodě a udělat 
něco pro záchranu životního prostředí. 
Předseda svazu včelařů ve Zlíně pan 
Roman Slavík říká:  „včely nás stále 
překvapují, např. na letišti Václava 
Havla v Praze pomáhají sledovat 
dopad letecké dopravy na životní 
prostředí (fungují jako pylový indikátor 
kvality ovzduší). Včely si pamatují i 
vůně, ve Francii přišli na to, že je možné 
včely naučit vyhledávat výbušniny a 
drogy rychleji a levněji, než takto 
vycvičit psy. Funguje to tak, že včela, 

kdykoliv cítí nějaký vjem, začne vystrkovat sosák - speciální zařízení, které snímá hlavičku včely, pak 
upozorní na hledaný problém“ (Valašský deník, 23.5.2020). 

 

Římskokatolická farnost  - ani letošní rok nebyl pro veselské farníky výjimkou, dlouho připravovaná 
akce – oprava poškozené omítky a věže kostela sv. Martina jen 
zapadá do série v poslední době každoročních oprav kostela, fary 
a hřbitova. Poslední opravy a nátěr věže byly  v roce 2002 
(předtím v letech 1982, 1975, 1965). Práci provedla firma RENOV 
– stavební výškové práce Miroslava Španera ze Zašové.  Oprava 
začala hned po Velikonocích, kdy bylo ze skladu na faře v Choryni 
přivezeno lešení díky  firmě Mézl-Janíček s.r.o. Zašová, 
pracovníkům Obce Zašová a dobrovolníkům z farnosti.  Tentokrát 
bylo lešení postaveno kolem celé věže a práce probíhaly pod 
odborným dohledem Josefa Kundráta - technického 
administrátora děkanátu. Věžní báň a kříž byly natřeny 
bronzovou barvou, kupole a parapety černou barvou, opravena 
omítka na věži včetně provedení konečného nátěru v původních 
barvách, vytmelení a nátěru okenic a žaluzií ve věži. Firma také 
zajistila nátěr plechového úžlabí na lodi kostela a opravila 
popraskané tašky a hřebenáče. Celková cena opravy je 282 414 
Kč, Obec Zašová přispěla na opravu částkou 100 000 Kč, vše se 
podařilo realizovat i díky dalším dárcům, kteří na opravu přispěli. 
Velké poděkování patří Miroslavu Španerovi za odvahu, že se této 
práce zhostil. 

 

Knihovna ve Veselé je otevřena jednou za 14 dnů včetně možnosti využít veřejný internet. 

Mateřská škola ve Veselé se i při omezeních související s koronavirovou epidemií  snažila, aby děti 
alespoň z části nepřišly  o zážitky, na které se každý rok těší:  pěší výlet na mysliveckou chatu na 
Vichurách, cyklovýlet k místním rybníkům, pasování na školáky.  Letos však bez rodičů a kamarádů. 
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Díky  krásnému podzimu děti ani letos naštěstí nepřišly o tradiční každoroční výlet na Pustevny (letos 
odvážně i na novou Stezku Valašska), díky rodičům a prarodičům, kteří donesli spousty ovoce, zeleniny 
a okrasných dýní, uspořádali na zahradě dýňovou olympiádu, vyzdobili mateřskou školu, vyrobili 
ochutnávky a  „podzimníčky“ – pohádkové podzimní skřítky. 

Veselané jsou aktivními účastníky bohatého společenského dění v Zašové, letos však  epidemie 
koronaviru vše ovlivnila, hodně kulturních akcí bylo zrušeno, naštěstí se některé podařilo přesunout na 
jiné termíny.   

Obec Zašová ze svého rozpočtu i letos poskytla  příspěvky  na činnost  místních spolků a zájmových 
sdružení:   Myslivecký spolek Veselá – Hrachovec 13 300 Kč, Občanské sdružení Ráj Veselá 39 400 Kč, 
TJ Veselá 222 800  Kč ,  u  SDH Veselá vykázán neinvestiční transfer spolku  v částce 272 000 Kč.  
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Co se tedy v roce 2020 v obci Veselá událo? 

 
4.1. Tříkrálová sbírka – v působnosti Charity Valašské Meziříčí se letos 
vybralo 2 578 697 Kč. Část putuje na domácí a zahraniční projekty 
Arcidiecézní charity Olomouc, místní charitě zůstává 58 % z vybrané částky, 
tyto peníze budou použity na přímou finanční pomoc lidem v nečekané tíživé 
situaci, pořízení osobních automobilů pro terénní služby seniorům a lidem se 
zdravotním postižením, pokrytí provozních nákladů Centra sociálně 
materiální pomoci (potraviny, šatstvo), rekonstrukce podkroví v budově 
Charity v Rožnově p. R. S koledníky ve Veselé chodili a společně vybrali: 
4 616 Kč Ludmila Korábečná,  9 055 Kč Marie Korábečná,  7 511 Kč  Petra 
Pavelková a  9 460 Kč  Štěpán Mach, Veselá celkem 30 642 Kč.  

 

1.2. Dětský maškarní karneval v kulturním domě ve Veselé 

23.2. na koštu slivovice v Zašové uspěli i Veselané: Jan Skalka obsadil 2. místa v kategoriích trnka a 
špendlík, Antonín Rudolf 1. místo v kategorii jablko a Vlastimil Vyroubal 3. místo v kategorii jiné ovoce 
(meruňka) 

28.2. SDH Veselá pozvali na hasičskou zabíjačku v hasičské zbrojnici , prodej zabíjačkových specialit: 
tlačenka, jitrnice, jelita, prejt, ovar, polévka 

12.3. v souvislosti s epidemií koronaviru a z důvodu minimalizace rizika jeho šíření vláda vyhlásila 
nouzový stav s povinností nosit venku ochranné prostředky. Obecní úřad byl pro veřejnost uzavřen (v 
úřední dny po telefonické dohodě lze sjednat osobní schůzku), do odvolání uzavřeny  mateřské školy 
(obec rozhodla o přerušení provozu) a základní školy (do školy mohl chodit jen omezený počet žáků 
v jednotlivých třídách), kuchyně v základní škole vařila jen pro cizí strávníky. Žáci i učitelé byli přinuceni 
se „učit jinak“, každodenní osobní kontakt - katedru a tabuli vyměnit za monitor a klávesnici. Žákům  
posílány úkoly dvakrát za týden,  učitelky na I. stupni byly v kontaktu s rodiči přes e-maily, žákům II. 
stupně  školní práce zadávána přes webové stránky školy. Přijata opatření k zápisům do základní i 
mateřských škol   bez přítomnosti dětí.  Pohostinství U Václava nabízelo pouze pizzu přes výdejní 
okénko.   Sběrný dvůr, lékárna a pošta otevřeny ve zkráceném provozu (od 8 do 9 hodin otevřeno 
pouze pro seniory, důchody seniorům  rozváženy do domu).  Omezena železniční doprava, autobusy 
jezdily zdarma –  jízdní řády jako o letních prázdninách, omezeny  dálkové a víkendové spoje. Ordinace 
MUDr. Měřínského v Zašové zrušena do odvolání, ostatní lékaři v obci vyhlásili ošetření pacientů pouze 
po telefonickém objednání, zubní lékařka pouze zdravé pacienty, lékařské recepty zasílány 
elektronicky. Lékařská pohotovost pouze v nemocnici ve Valašském Meziříčí, v Rožnově p. R. uzavřena. 
Rada obce rozhodla o uzavření obcí provozované kavárny, knihoven, kulturních domů, sportovišť a o 
okamžitém rušení veškerých obecních akcí. Tímto přišly o práci zaměstnankyně kavárny a kulturního 
domu – jako jedny z prvních v republice přišly s nápadem šít roušky doma pro všechny potřebné. K nim 
se přidaly další dobrovolné švadlenky.  Zaměstnanci obce jezdili seniorům a lidem v karanténě pro léky, 
nakupovali potraviny, služba senior-taxi až do odvolání  neprovozována (s výjimkou nezbytných 
případů). Obec zajistila dezinfekci – cena za 1 litr 100 Kč (pro seniory nad 65 let zdarma včetně  roušek), 
kterou za pomocí hasičů rozváželi zájemcům z řad občanů. Rada obce schválila odpuštění nájmu 
v podnikatelských prostorách těm, kteří museli podle vládního nařízení uzavřít své provozovny. 
Počínaje 1.6. došlo k rozvolnění některých přijatých omezení.  

25.6. majitelé fojtství pozvali na kytarový koncert klasické i moderní hudby žáků ZUŠ Alfréda Radoka  
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4.7. nově zrekonstruované tenisové kurty hostily deset deblových párů na Memoriálu Františka 
Bechného. Vítězi se stali Jakub Barabáš s Danem Divínem. „I když se jedná o setkání neregistrovaných 
hráčů, jejich výkony měly mnohdy parametry srovnatelné se závodními hráči. Řada z nich se totiž tenisu 
věnuje pravidelně v amatérských soutěžích. Ve Vsetíně je to prestižní ATL a ve Veselé domácí liga TC 
Veselá“, zhodnotil výsledky ředitel turnaje Eduard Pavlica.  

11.7. hasičské závody O pohár Veselé na hřišti Pod Smréčím 

22.8. veselští hasiči uspořádali na hřišti Pod smréčím opět již tradiční dětské odpoledne a pro dospělé 
večerní zábavu se skupinou Reflexy 

5.9. na Zašovských slavnostech byla pokřtěna a do prodeje uvedena  kniha Zašová a Veselá 
v proměnách roku – fotografická publikace zachycuje současný život v obci a proměny přírody během 
jednotlivých ročních období i spolkový a společenský život od ledna až do konce roku. Na 264 
barevných stranách se prolínají umělecké fotografie Jakuba Sobotky se snímky dokumentujícími pestré 
a bohaté dění v obou částech obce - zástupci spolků a organizací poskytli základ textové části.  Kniha 
byla vydána za finanční podpory Ministerstva kultury ČR a také místních podnikatelů a firem. Prodejní 
cena knihy je 490 Kč.  Jedná se o první část knižní trilogie, další dva díly budou historické publikace 
Zašová v proměnách časů vydaná k příležitosti 650 let první písemné zmínky o Zašové a kniha o historii 
Veselé, která v příštím roce oslaví 645 let od první písemné zmínky  a 200 let od vysvěcení kostela sv. 
Martina. 

  



11 
 

12.9.  házenkářské odpoledne v nově zrekonstruovaném sportovním areálu Pod Smréčím bylo 
věnováno poděkování zakladatelům a aktivním účastníkům oddílu házené ve Veselé, iniciátorům a 
všem, kteří se podíleli na provedené rozsáhlé  stavební akci. Čestná uznání byla udělena Aleši 
Bardoňovi a Bedřichu Onderkovi. Přestřižením pásky a křtem šampaňským bylo symbolicky otevřeno 
zrekonstruované hřiště. U počátku akce stáli a i osobně na stavbu dohlíželi Vladislav Šuvada a Jan 
Fridrich.     

Program pozvánky tvořila utkání nejmladších házenkářů ze Zubří, ukázky „házenkářských technik“ 
prvoligových hráčů (střelba prvoligového hráče Filipa Dořičáka na branku), exibiční turnaj 
házenkářských vysloužilců (zahrát si přišlo téměř 30 bývalých reprezentantů) a závěr – „vyhlášení vítězů 
a předání cen přeživším“. Byť poslední dva body pozvánky vzbuzovaly zvědavost a úsměv na tváři, 
nutno říci, že výkony některých hráčů vyvolávaly obavy (a to nejen  rodinných příslušníků)  o jejich 
zdraví, protože všichni hráči vložili do hry všechny své dřívější zkušenosti, um a sportovní nadšení! Snad 
se na mne někteří z nich nebudou zlobit, když prozradím rok jejich narození: 1949 Jiljí Kubrický st.,  
1952 Václav Kuběj.  Nejlepším hráčem turnaje byl vyhlášen Jarek Holiš.  

 

2. a 3.10. proběhly volby do zastupitelstev krajů a do Senátu ČR, na kandidátní listině KDU-ČSL na 1. 
místě byl uveden současný zlínský hejtman Jiří Čunek a na 29. místě i náš starosta Bc. Jiljí Kubrický. 
Celostátně nejvíce hlasů obdrželo hnutí ANO, následované Piráty, ODS a STAN, KDU-ČSL, ČSSD, SPD. 
Vítěz voleb však nebyl schopen v některých krajích vytvořit funkční koalice,  hejtmany se stali zástupci 
jiných stran. Hnutí ANO získalo tři hejtmany (v Moravskoslezském, Zlínském a Ústeckém kraji), vítězem 
voleb do Senátu ČR bylo seskupení STAN). Novým hejtmanem Zlínského kraje se stal dosavadní 
starosta Rožnova p. R. Ing. Radim Holiš. 

3.10. v areálu lyžařského vleku proběhly běžecké crossové závody SKIBI Akademie VM 

18.-20.9. na celostátní výstavě králíků v Přerově, 25.-27.9 na krajské výstavě v Uherském Brodě a 
okresní výstavě ve Vsetíně obdržel Čestnou cenu za králíka vídeňského modrého Stanislav Mikulenka, 
který reprezentoval okres Vsetín i v kategorii drůbeže – vystavoval kachnu ruánskou. Čestná cena je 
udělována nejlepším zvířatům výstavy. 
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10.10. hasiči zorganizovali sběr kovového odpadu a autobaterií, získané finanční prostředky zase 
použijí na rozvoj sportovní činnosti mladých hasičů. 

Letos zrušeno Svatomartinské veselení: průvod s koňmi, program i hodový oběd z důvodu 
epidemiologické situace. 

Vládním nařízením uzavřeny kostely, mše s danými úmysly  slouženy neveřejně,  s výjimkou pohřbů, 
kterých se mohlo účastnit jen 10 lidí. Sledovat mše bylo možné přes TV NOE nebo Radio Proglas či 
www.audiokostel.cz. 

V jarním a počínaje podzimním období bylo upuštěno od osobních návštěv  pracovníků obce při 
životních jubileích s dohodou o náhradním termínu návštěvy. 

„Rozsviť svůj lampion nebo lampičku, dej všem vědět, že držíme spolu!“ 17.11. akce Rozsviťme 
Zašovou a Veselou 

28.11. rozsvěcování vánočního stromu ve Veselé letos proběhlo bez programu – předvánoční 
atmosféru jsme si mohli zažít díky rozhlasovému hudebnímu doprovodu.    
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Výročí 

P. Jiří Polášek v červnových Zašovských novinách uvedl 
v souvislosti s letošní  opravou kostelní věže sv. Martina, že 
poslední oprava fasády proběhla po nástupu P. Vojtěcha Daňka 
v r. 2002, byly opraveny zrezivělé okapy nad zákristií klempířem 
Josefem Bechným a zbytek dokončila firma SNOZA ze Stříteže n. 
B. Následně bylo postaveno lešení kolem celého kostela a byla 
opravena a natřena fasáda. Věž opravili a natřeli černou barvou 
Dušan Rydel a Jaroslav Kuběj z Veselé. Předchozí nátěry věže 
byly červenou barvou, aby prý „střecha kostela lépe vynikala na 
pozadí tmavých lesů“, jak uvádí P. Alfréd Pchálek v kronice. 
Předchozí nátěry proběhly v letech 1965, 1975 a 1982. 

Lidé ve Veselé velmi vnímají, co se u nás v obci děje.  Už 
několikrát se mi stalo, že mi přinesli staré fotografie a říkají mi, 
že by mne třeba mohly zajímat.  Tyto poslední fotografie v nich 
probudily   osobní vzpomínky, které se vážou k současnosti.  Je 
to ukázka dovedností,  znalostí a odvahy tehdejších řemeslníků 
a jejich pomocníků.  A ukazují, jak se náš svět mění.    

          

František Hrabovský z Malé Lhoty    

         Josef Palát             Stanislav Černý 
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Stojící zleva: Jan Skalka, František Hrabovský,  Josef Palát, Jan Poruba st, Stanislav Černý.  
Dolní řada zleva: Jan Poruba ml., P. Alfréd Pchálek. 
 

 
Josef Bechný        
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Všichni, kteří jsou na fotografiích zachyceni, jsou zdejší farníci a všichni odpočívají na veselském 
hřbitově, na pomnících můžeme někde najít už jen jejich jména a  jejich životní data. Jejich tvořivé ruce 
však poznáme, když se podíváme na zdi,  věž kostela a kříž.  Jejich práce se stala jejich odkazem. 

 

Stanislav Černý                 *21.1.1904        +4.11.1983 

František Hrabovský  *17.12.1905      +20.12.1982 

Josef Palát   *31.12.1909      +15.11.1991 

P. Alfréd Pchálek   *9.1.1917          +22.11.1987 

Jan Poruba st.   *15.12.1900      +21.10.1982  

Jan Poruba ml.   *26.5.1925         +28.8.1992    

Jan Skalka   *11.10.1910       +16.1.1985 

 

Josef Bechný    *3.5.1932            +15.11.2015 
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Školství 

 

Základní škola má od 1.7. nového ředitele Mgr. Tomáše Brňovjáka, který vystřídal Mgr. Jaromíra 
Krčmáře.  Nutno říci, že  jde  o zašovské rodáky,  kteří v obci mají dosud trvalé bydliště. Mgr. Jaromír 
Krčmář působil na zdejší škole jako ředitel dvacet jedna let a  i přes důchodový věk na škole zůstává jak 
řadový učitel.  Novému řediteli předává školu kompletně upravenou a zmodernizovanou,  4.9. na   Dni  
otevřených dveří si ji zájemci mohli prohlédnout. V celé škole bylo kompletně zrekonstruováno sociální 
zařízení, ve staré tělocvičně byly vybudovány čtyři nové učebny vybavené moderními vyučovacími 
pomůckami a rozsáhlými úpravami byl zajištěn bezbariérový přístup do budovy. Celková  hodnota 
rekonstrukce dosáhla částky 26,7 mil. Kč, na které se z 90% podílela dotace z IROP. Největší položku 22 
mil. Kč představovaly stavební práce, vybavení přírodovědné a fyzikální učebny vyšlo na 1,2 mil. Kč, ICT 
vybavení na 1,5 mil. Kč , nábytek 2 mil. Kč.  Mgr. Jaromíru Krčmářovi byla na Zašovských slavnostech 
předána Cena obce za rozvoj základní školy, kam nastoupil v roce 1990 jako učitel zeměpisu a tělesné 
výchovy a v roce 1999 byl jmenován do funkce ředitele. Od roku 1990 také  pracuje v obecním 
zastupitelství a dlouhá léta byl i radním obce.  

Od roku 1986 navštěvují  základní školu v Zašové i děti z Veselé. Ty se podílejí i na úspěších, které škola 
dosáhla,  jedním z mnoha je i jejich účast  na reprezentaci školy v republikovém finále OVOV – Odznak 
všestrannosti olympijských vítězů – cílem soutěže je všestranný sportovní rozvoj dětí. Do soutěže 
družstev se zapojili Tomáš a Matěj Pavelkovi. Z celkového počtu 39 nominovaných škol se zašovská 
škola umístila na 8. místě.  Mezi jednotlivci si vybojoval postup do finále Vilém Skalka, který vybojoval 
15. místo.   

Letošní rok byl pro žáky, učitele i rodiče velkou zkouškou, kterou způsobila koronavirová epidemie. 
Po vyhlášení nouzového stavu na jaře byly školy uzavřeny, později povolena výuka jen omezenému 
počtu žáků. Zdálo se, že po prázdninách vše už bude v pořádku, ale 14.10. škola musela být opět 
uzavřena. Začala probíhat distanční výuka, komunikace v on-line prostoru.  Všichni se učili nové věci a 
snažili se překonat vznikající problémy a nedorozumění s tím, že společně to zvládnou. A občas to 
opravdu chtělo velké vzájemné pochopení:  „paní učitelko, já se omlouvám, že jdu pozdě do hodiny, já 
jsem musel topit, protože taťka není doma!“ nebo: Dobrý den, pane učiteli, mohl bych Vám prosím 
odeslat domácí úkol až zítra? Dneska jsme u tety, já tu nemám počítač, taťka s mamkou pili a my tu 
budeme muset přespat.“ – zaznamenané „perličky“ K. Martinkové v ZN 12/2020. 

Letošní rok byl organizací výjimečný i pro pobočku ZUŠ Alfréda Radoka, i ona po jarním a podzimním 
uzavření škol  fungovala v omezeném režimu on-line. Rodiče museli nakoupit dětem „chytré telefony“ 
a stáhnout vhodné aplikace umožňující dálkovou výuku. Neproběhly žádné vánoční koncerty, ale žáci 
mohli výsledky svého snažení předvést svým  blízkým doma v rodině nebo natočit video a sdílet jej 
s ostatními na dálku. Nicméně v létě si vše mohli vynahradit – při Dnech hudby na návsi nebo při 
Zašovských slavnostech potěšit návštěvníky jako v minulých letech. 
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Počasí u nás a v Česku 

 

Ačkoli únor patří k nejmrazivějším měsícům v roce, 17.2. meteorologové naměřili pro toto období 
neobvykle vysoké teploty – ve Veselé 15 st. C. 

Vichřice Denis a Sabina způsobily velké záplavy a škody v Anglii i v Česku (ve vesnici Rohozná na 
Jihlavsku poškozeno mnoho domů).  Bouře doprovázená větrem o síle hurikánu až 180 km za hodinu 
si vyžádala v Evropě několik životů a  způsobila komplikace v dopravě – na  letištích zrušení  
plánovaných letů, vlaky nevyjely vůbec nebo nabíraly velká zpoždění, uzavřeny školy, stovky tisíc lidí 
byly bez proudu.   

Po první polovině března s téměř letními teplotami (rozkvetly jarní květiny, stromy – meruňky),  
začátek třetí dekády března zaznamenal prudký pokles teplot,  22.3. zaznamenáno na Jezerní slati 
mínus 22,1 st. C,  ve Veselé napadlo 5 cm sněhu. 

Ovocnáři na jižní Moravě se snažili zmírnit hrozící omrznutí rozkvetlých meruněk tradičními způsoby - 
pálením slámy v sadech. 

Po týdnu došlo znovu k oteplení, teploty kolem 15 st. C a krásné suché slunné počasí vyhnalo lidi na 
zahrady a zahrádky, od 30.3. ale už hlásí předpověď sněžení ve všech polohách!  

Následovalo velké sucho, pršet po dlouhé době začalo začátkem května s ochlazením,  ráno 6.5. byl 
zaznamenán přízemní mráz. 

Zatímco 10.5. letní teploty ve Veselé 25 st. C, už  12.5. se na kopcích Veselé  objevil sníh a silný vítr  - 
studená fronta přinesla ochlazení. 

Nicméně 20.5. do Veselé přiletěly první vlaštovky! 

Deštivý začátek léta vyrovnal několikaletý srážkový deficit v půdě, čímž zpomalil i výskyt kůrovce v 
lesích. Hydrometeorologové vydali výstrahy před silnými bouřkami a přívalovými dešti, na žádost 
starosty obce veselští hasiči  prováděli monitoring stavu vody v řece Bečvě,  potocích, příkopech a 
celkové situace v obci. Bylo nutné odčerpávat vodu ze sklepa pod hospodou v KD, kde docházelo 
k pronikání vody z odpadního potrubí. 

Srpen byl ve znamení vysokých teplot, ale začátek září  teplotní sešup - denní teploty 15 st. C. 

Konečně! Po několika letech velká úroda  trnek!   

Zemědělcům dělají starosti přemnožení hraboši. 

Suchý konec září a říjen - letní teploty až 30 st. C (bratra ve Veselé uštkla zmije) vystřídaly deště 
(napadlo až  60 mm srážek) a ochlazení,  na Šumavě se objevil sníh. 

První adventní neděli 29.11. napadl ve Veselé první sníh – asi 4 cm a  výrazně se ochladilo. 

20.12. oteplení na  6 st. C,   sníh už žádný. 

21.12. astronomové připomněli,  že na obloze  před Vánocemi zazáří „Betlémská hvězda“. Zajímavostí 
je ale fakt, že nejde o žádnou hvězdu,  ale Jupiter a Saturn. Ty se dostanou do takové blízkosti, že jako 
hvězda s ohonem vypadají. Úkazu se odborně říká konjunkce planet a dochází k ní zhruba jednou za 20 
let. Ale takto blízko se k sobě planety dostaly naposledy v roce 1623. Něco podobného se stane až za 
dalších 60 let. Přiblížení planet bychom (za dobrého počasí) mohli sledovat pouhým okem. Pro lepší 
sledování však bude lepší použít dalekohled. 
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23.12. rekordní  teploty zaznamenány  v Dyjákovicích + 14,4 st. C, ochlazení k nám přišlo už na  první 
svátek vánoční, teploty v noci klesly pod nulu.  

Konec roku už opět bez sněhu! 
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Významné události roku v České republice 

 

Od 1.1.  minimální mzda se zvýšila o  1250 Kč na 14 600 Kč (za minimální mzdu u nás pracuje asi 15 tis. 
lidí).  Státní zaměstnanci by si od ledna měli přilepšit o 1 500 Kč měsíčně. Průměrný důchod se od 
ledna zvýšil v průměru o 900 Kč, rodičovský příspěvek vzrostl o 80 tis. Kč a bude činit 300 tis. Kč, u 
vícerčat potom 450 tis. Kč. Od ledna začaly fungovat elektronické neschopenky, propojí povinně 
elektronicky lékaře, zaměstnavatele a Českou správu sociálního zabezpečení. Bylo schváleno zvýšení 
spotřební daně u tvrdého alkoholu o 13 % (netýká se piva ani vína) a cigaret a tabáku o 10 % (krabička 
cigaret podraží asi o 12-13 Kč). Od ledna zdražila pošta některé služby – o 3 Kč bude dražší posílání 
doporučených a  cenných psaní a poštovních poukázek, poplatek za doručení do druhého dne zdraží o 
7 Kč. Novela veterinárního zákona zavedla povinné čipování psů.  

22.3. přednesl svůj projev k národu premiér Andrej Babiš: „vláda má tři základní cíle: zvládnout 
epidemii koronaviru, udržet lidi v práci a finančně jim i podnikatelům pomoci co nejdříve vrátit běžný 
život do původního stavu“. Vyzval k odložení politických sporů, poslanci projednali a schválili životně 
důležité záchranné zákony. Ošetřovné na děti by mělo být nově vypláceno po celou dobu uzavření škol 
kvůli koronaviru – týká se rodičů děti mladších 13-cti let. Vláda schválila jednorázovou finanční podporu 
ve výši 25 tisíc korun pro osoby samostatně výdělečně činné, které byly ekonomicky poškozeny 
mimořádnými opatřeními vlády nebo jinými důsledky pandemie koronaviru, dále  budou moci žádat 
každý měsíc o podporu ve výši 15 tisíc korun a  finanční příspěvek ve výši 424 korun za každý den 
v karanténě nebo ošetřování člena rodiny. Jde o obdobu ošetřovného u zaměstnavatelů, na které 
neměly OSVČ doposud nárok.  Za měsíce březen až srpen byly OSVČ odpuštěny platby záloh sociálního 
a zdravotního pojištění, firmy nebudou muset po dobu nouzového stavu a 3 měsíce  následně řešit 
elektronickou evidenci tržeb. 

Důchodci obdrželi  5000 Kč jednorázový příspěvek důchodcům, tzv. rouškovné. 

Vládní nařízení spočívající v omezení pohybu osob mělo za následek snížení počtu cestujících ve 
veřejné dopravě, reakcí bylo zavedení nových jízdních řádů a omezení, některé dálkové spoje zrušeny. 
V celé zemi byly uzavřeny všechny sportoviště a aktivní činnost přerušily sportovní kluby a 
tělovýchovné jednoty.  

Bylo schváleno poskytnutí dotací v programech: COVID - bus, COVID - nájemné, COVID - gastro, COVID 
- ubytování, COVID - sport, COVID – kultura. 

Až do odvolání byly zavřeny kostely, mše s danými úmysly byly slouženy neveřejně s výjimkou pohřbů, 
kde mohlo být jen 10 lidí. Sledovat mše bylo možné přes TV NOE, rádio Proglas nebo na webových 
stránkách audiokostel.cz. 

Na seznam nakažlivých lidských nemocí byl nově doplněn koronavirus SARS-CoV-2 s tím, že jeho 
úmyslné šíření bude považováno za trestný čin. 

V lékárnách se nedostatkovým zbožím stal  Paralen a ochranné pomůcky -  roušky, respirátory a 
rychlotesty na covid. Iniciativy se chopili občané -  šití roušek, výroba a míchání nedostatkové 
dezinfekce v lékárnách pro nemocnice,  na ČVUT Praha začali s výrobou  dýchacích  zařízení, 
podnikatelé reagovali - na 4D tiskárnách vyráběli respirátory atd.   

  
Vládě se podařilo přijatými opatřeními snížit počty nakažených osob. Po rozvolnění přijatých omezení 
počínaje červnem, žáci začali po prázdninách znovu navštěvovat školy. Na podzim epidemiologická 
situace se začala opět zhoršovat, proto vláda na mimořádné schůzi 30.9. znovu rozhodla o vyhlášení 
nouzového stavu.  Došlo k   omezení hromadných akcí, provozu škol,  úřadů,  návštěv zdravotnických 



20 
 

nařízení a zařízení sociální péče,   opět byla oznámena  povinnost nosit ochranné prostředky dýchacích 
cest  aj.  

Nadějí bylo očkování, stát objednal přes 9 mil vakcín. První vakcíny dorazily do ČR 26.12.,  prvním 
očkovaným byl  27.12. premiér Andrej Babiš a s ním jako druhá 95-letá válečná veteránka paní Emílie 
Řepíková v ÚVN v Praze vakcínou Pfizer/BioNTech vyrobenou v Belgii.  

 

Národní kulturní památka Libušín na Radhošti, zničená požárem v roce 2014, byla v létě znovu 
otevřena.  

Celou republiku v září šokovala ekologická havárie na řece Bečvě – otravou neznámou látkou  na více 
než 40 km dlouhém úseku mezi Valašským Meziříčím a Přerovem došlo k hromadnému úhynu ryb (až 
40 tun), který řeší vsetínští kriminalisté jako podezření z trestného činu poškození a ohrožení životního 
prostředí z nedbalosti. Na celé Bečvě byl vyhlášen zákaz rybolovu. Rybáři se snaží vrátit mrtvé řece 
život  jejím znovuzarybňováním, přispívá i veřejnost – zřízen účet, kde lze přispívat, odhad škod se šplhá 
do desítek milionů korun. Veřejností je kritizován laxní přístup ministra životního prostředí Richarda 
Brabce k celé události. 

Šedesát dobrovolníků naprogramovalo za jediný víkend systém na prodej elektronické dálniční 
známky, za který měl stát původně zaplatit 400 milionů korun. Na začátku byl hec IT manažera Tomáše 
Vondráčka, který se rozčílil na síti LinkedIn. Nelíbilo se mu, že by vytvoření systému na prodej 
elektronické dálniční známky mělo stát přes 400 milionů korun, jak plánovalo Ministerstvo dopravy. 
Svůj podnět dotáhl do konce, sezval programátory a v neděli večer mohl oznámit, že systém je na světě. 
Počátkem prosince byl spuštěn e-shop pro  prodej elektronických dálničních známek.  
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Významné události ve sportu a kultuře v České republice 

 

Rok 2020 se nesl celosvětově ve znamení pandemie koronaviru.  MOV přeložil letní olympijské hry 
plánované v Japonsku na další rok,  zrušeno bylo  MS v hokeji,  které se mělo hrát  ve Švýcarsku a 
fotbalové MS plánované v Kataru bylo přeloženo na příští rok. Zrušena byla  také většina sportovních 
soutěží, turnajů, případně byly odloženy na pozdější nejisté termíny.  

Sportovcem roku 2020 byl vyhlášen hokejista David Pastrňák - nejlepší střelec NHL této sezony. Druhé 
místo získala Ester Ledecká, úspěšná lyžařka a snowboardistka v jednom. Rychlobruslařka Martina 
Sáblíková, která v Salt Lake City na trati 3 000 m vybojovala titul mistryně světa, skončila v anketě třetí. 

Sportovní legendou se stal fotbalový mág Antonín Panenka, který se mimo jiné proslavil legendární 
penaltou ve finále mistrovství Evropy v roce 1976. Kolektivem roku 2020 se stala biatlonová smíšená 
štafeta ve složení Eva Puskarčíková, Markéta Davidová, Michal Krčmář a Ondřej Moravec, která získala 
bronzovou medaili na světovém šampionátu v Anterselvě. 

55. ročník Mezinárodního filmového festivalu Karlovy Vary se kvůli koronaviru neuskutečnil. 

Knihou roku se stal Šikmý kostel od Karin Lednické, je to kronika ztraceného města Karviné  a 
svědectví o životě obyčejných lidí procházejících dějinami. 

 

Ondřej Kobza – kavárník- zorganizoval v Praze zpívání napříč Prahou – píseň Zdeňka Svěráka a Uhlíře 
zpívaly maminky s dětmi na pískovištích, hasiči na parkovišti před obchodními domy, lékaři a sestry 
v nemocnicich, lidé na balkonech:  Není nutno, není nutno, aby bylo vždycky veselo, hlavně nesmí 
býti smutno, natož aby se brečelo …. 
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V roce 2020 ze známých osobností zemřeli  a nás opustili: 

 

„My zme Valaši, jedna rodina, valašské hory, sú naša otčina“ – 
oblíbená píseň jedné z nejvýraznějších osobností Valašska – Josefa 
Laži, který ve věku 81 let zemřel 14.11.  Rodák z Leskovce na 
Vsetínsku. Vystupoval jako zpěvák i tanečník s řadou cimbálových 
muzik -  Jasénkou a Vsacanem ze Vsetína, Brněnským rozhlasovým 
orchestrem lidových nástrojů, s Cimbálovou  muzikou Technik 
natočil v Českém rozhlasu v Ostravě desítky  valašských písní, 
nezapomenutelné jsou jeho duety s Jarmilou Šulákovou.   

 

Dále odešli: 

Jiří Menzel – oskarový režisér, Dana Zátopková – olympijská vítězka, televizní hlasatelky Kamila 
Moučková a Heda Čechová, Eva Pilarová – zpěvačka, Miloš Říha – trenér hokejové reprezentace, 
Luboš Dobrovský – bývalý ministr a kancléř prezidenta aj. 

Ze zahraničních osobností: Diego Maradona – argentinský fotbalista, Ennio Moricone- italský skladatel 
filmové hudby , herci Kirk Douglas a Sean Connery aj. 

23.2. zemřel nejstarší občan světa 112 letý Japonec Watanabe. 
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Události roku 2020, které ovlivnily svět 

 

Začátkem roku se čínským městem Wu-chan začala šířit nakažlivá  nemoc označena jako covid-19, 
kterou způsobil vir  SARS-CoV-2, město bylo uzavřeno. Jako původce nemoci Čína označila netopýří 
trus, objevily se však spekulace, že virus unikl při zkoumání v laboratoři ve městě Wu-chan. Koncem 
zimy se nemoc objevila v Itálii a následně se nebezpečnou rychlostí začala šířit po celém světě, lidstvo 
začalo bojovat s neviditelným nepřítelem. Všechny vyděsily zprávy a televizní záběry  
z přeplněných  italských nemocnic,  kde se zdravotníci museli i rozhodovat, komu z nemocných  dají 
šanci na život. Chyběly ochranné pomůcky, léky, nemocniční lůžka.  Začal závod  s časem o vývoj a 
výrobu nové vakcíny.  WHO - světová zdravotnická organizace – označila epidemii koronaviru za 
pandemii.  Naléhavost vytvoření vakcíny proti covidu-19 vedla ke stlačeným harmonogramům, které 
zkrátily standardní časovou osu vývoje vakcín. První zemí na světě, která schválila vakcínu vyrobenou 
firmami Pfizer a BioNTech pro široké použití, byla Velká Británie. Následovaly vakcíny firem Moderna, 
AstraZeneca a v Rusku vyrobený Sputnik.  

Zpráva ČTK z 26.12.2020 (zdroj Globe24.cz/ČTK): nákaza koronavirem se od začátku pandemie 
prokázala po celém světě již u více než 80 milionů lidí. Vyplývá to z dat americké Univerzity Johnse 
Hopkinse (JHU), která šíření nemoci monitoruje. Zemřelých s covidem-19 evidují státy dohromady 
přes 1,75 milionu.  

Územní spor mezi Azerbajdžánem  a Armenií vyústil ve válku.  

Zaznamenány demonstrace v Bělorusku kvůli nesouhlasu s výsledky prezidentských voleb a v Polsku 
kvůli zákazu potratů. 

Teroristé v Kábulu (Afghánistán) zabili 22 studentů, v německém Hanau německý občan zastřelil 9 
přistěhovalců, střílelo se i v Nice a Paříži (Francie). 
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Závěr  

 
 
Jednou z firem, která v důsledku pandemie  neuzavřela a ani neomezila výrobu, byl zašovský závod 
firmy Vekra – bývalý TWW.  Hodně Veselanů tak v nejisté době nepřišlo o jistotu zaměstnání. Firma 
svým lidem pomáhala a povzbuzovala je – viz leták  jejím pracovníkům: 

„Zachovejme nadhled, vděčnost a humor! Víme už, že každá krize je k něčemu dobrá. Ožily sítě 
spolužáků, kolegů, přátel, sousedů, příbuzných. Zjistili jsme, kolik lidí se obětavě stará o druhé v práci 
i doma. Dostali jsme šanci přehodnotit, co je důležité. Nově se porovnáváme s nejistotou, s vlivem 
náhody. Nemáme všechno v rukách. Snadno nás zasáhne vyšší moc. Někdo pociťuje bezmoc a úzkost, 
někdo hněv. Jiný si řekne, že už má odžito a že na celou věc nemá smysl myslet. Mnohé to vede k 
úklidu: ve vztazích, v mysli, doma nebo před domem. Každý situaci nějak zvládáme: pomáháním a 
prací, pohledem na přírodu, omezením příjmu zpráv, cvičením, vděčností, modlitbami za sebe i druhé, 
za tento svět. Pro povzbuzení si lidé posílají vtipy a písně o koronaviru. Italové společně zpívali z 
balkonů, Holanďané v domluvený čas společně zatleskali zdravotníkům. Češi šili roušky. A jak dál? 
Zvládneme to? Lidé zvládli už horší věci. I my to zvládneme!“     
 

                                   

 

 

Zpracováno s využitím informací od obětavých občanů Veselé, pracovníků Obecního úřadu v Zašové, 
přátel a známých,  z vydávaných informačních médií  - s poděkováním všem jmenovaným a přáním 
všeho dobrého do nového roku 2021!   

                                                                                                                                             Jarmila Kubrická  


